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Daianu: Noi vedem deficiul peste 6% în acest an; daca se va recurge iar la taieri de

capital, ar putea fi sub 6%

Consiliul Fiscal estimeaza ca anul acesta  deficitul va fi peste 6% si, daca se va recurge iar la o taiere de 

cheltuieli de capital, s-ar putea sa fie sub 6%, dar va fi foarte greu, a  declarat, marti, presedintele

Consiliului Fiscal, Daniel Daianu.

"Noi vedem deficitul peste 6% în acest an, cu acest addendum: daca se va  recurge iar la o taiere de cheltuieli de

capital, desi spatiul de  manevra, sa stiti, este mai mai mic decât anul trecut, s-ar putea sa fim  sub 6%, dar ar fi

foarte greu. Iar testul mare, sa spunem testul acid,  al consolidarii va fi din anul urmator. (...) Noi nu avem o tinta, 

pentru ca noi nu tintim, Noi avem o evaluare. Evaluarea noastra este  peste 6% din Produsul Intern Brut, fiindca în

acest an avem si impactul  începutului de aplicare a noii reforme a pensiilor, un impact foarte  sever. Sa nu uitam

ca în 2025 va fi în jur de 1,6% din PIB", a spus  Daianu la Evenimentul Profit.ro - "Investitii vs Deficit: Provocari

si  riscuri în economie sub impactul datoriei si deficitelor publice în  crestere" .

Referitor la executia bugetara pe primele trei luni din acest an, care,  potrivit datelor prezentate de ministrul

Finantelor, Marcel Bolos, vine  cu un deficit preliminar de 2,07% din PIB, presedintele Consiliului  Fiscal a

subliniat ca în acest rezultat se simte ceea ce s-a amânat în  2022. Totodata, el a mentionat ca fondurile europene

ca sursa de  finantare a investitiilor publice se vad si pe partea de cheltuieli si  de venituri, si ca deficitul bugetar

rezulta din diferenta dintre  veniturile permanente si cheltuielile permanente.

"O sa ma refer si la executia bugetara pe trei luni, desi ea partial nu  mai este învaluita în mister întrucât, asa cum

si domnul ministru a  spus, dar se banuia ca asa stau lucrurile, în deficitul pe primele trei  luni se simte ceea ce s-a

amânat în 2022. De aceea este si o diferenta  considerabila între deficitul cash, care si-a pierdut din relevanta, si 

deficitul ESA. Discutia e mult mai ampla, pentru ca avem si cheltuieli  care sunt, cum se spune, one off. Ar trebui

sa judecam în functie de  ceea ce caracterizeaza, din punct de vedere structural, bugetul public,  cheltuieli

permanente, venituri permanente. (...) Atunci când am primit  invitatia si am vazut deficite si investitii, am zâmbit.

De ce? Nu cu  mult timp în urma am scris un text în care am vrut sa lamuresc ceea ce  eu consideram ca este neclar

în mintile unora, si chiar în mintile unor  economisti. Aceasta teza, care pentru profesionisti este surprinzatoare,  ca

sa fiu elegant, pornita de la faptul ca, daca ai investitii mari,  investitii publice mari, nu conteaza..., iertati-ma, dar

aceasta este,  iar nu vreau sa fiu dur, este o nerozie. Pentru ca, daca vedem istoria  ultimilor ani, si vedem ponderea

fondurilor europene ca sursa de  finantare a investitiilor publice, observam de pilda ca anul trecut a  fost în jur de

60%. Deci, cu o socoteala elementara, daca scoti  fondurile europene care se vad pe ambele laturi ale bugetului, si

la  venituri si la cheltuieli, cu ce ramâi ? Ramâi cu acelasi deficit  bugetar. Altfel spus, ai un deficit bugetar care

rezulta esentialmente  din ce? Din diferenta între venituri, noi spunem permanente, si  cheltuieli numite

permanente - se pot modifica, dar le spunem permanente  pentru ca nu te poti juca totusi cu un regim fiscal. El are

nevoie de o  anumita predictibilitate si sunt cheltuieli de piete pe care nu poti sa  le tai cum vrei", a explicat Daniel

Daianu.

Presedintele Consiliului Fiscal s-a aratat mirat de faptul ca atunci  când s-a stabilit orizontul de realizare a

consolidarii fiscale nu s-a  raportat impactul reformelor sistemului de pensii si de salarizare, care  este unul sever.

"Pe mine m-a mirat faptul ca atunci când s-a judecat orizontul de  realizare a consolidarii fiscale parca n-a stiut

stânga ce face dreapta,  pentru ca nu s-a raportat impactul reformei sistemului de pensii, al  reformei sistemului de

salarizare, care este sever, asupra bugetului,  prin cheltuieli suplimentare, cu traiectoria de realizare a consolidarii 

bugetare. Pe mine m-a mirat, asa ceva, dar asta e viata. Noi stim  aceste lucruri, le stiu si altii, inclusiv cei de la

Comisie, cei care  ne dau sfaturi. Ramânem cu aceasta realitate ca deficitul nostru parca-i  încremenit la 6% din

PIB.(...) E un deficit foarte mare, nu se poate  justifica prin nivelul investitiilor publice... si noi îl putem finanta  si
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prin faptul ca s-au facut mari eforturi din partea Ministerului de  Finante de a reusi o finantare si de pe piata

interna. Vedeti aceste  titluri care sunt adresate populatiei. Populatia are încredere,  fondurile de pensii au

încredere, deci se cumpara. De ce se se cumpara,  ai spune, daca problema bugetului public este asa de acuta? De

ce exista  încredere? Exista încredere pentru ca pâna pâna una-alta, România are  si atuuri totusi, o datorie publica

relativ mica. Este în procedura de  deficit excesiv. Şi alte tari vor fi în procedura de deficit excesiv sau  de datorie

publica foarte mare, deci nu mai este ceva inedit. Dar este  în aceasta procedura, pietele asteapta o corectie si nu

poti sa stai cu  aceasta ajustare pâna la calendele grecesti. Trebuie sa o realizezi", a  precizat Daniel Daianu.
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